

论著

运用彗星试验检测醋酸铅对小鼠离体、在体生殖细胞的DNA损伤作用

董杰影¹;金龙金¹;楼哲丰¹;郑 重²;赵惠玲³

1.温州医学院生物学实验教学中心,浙江 温州325035; 2.温州医学院2000级医学检验,浙江 温州 325035;
3.温州医学院实验动物中心,浙江 温州 325035

收稿日期 2005-1-5 修回日期 2005-9-20 网络版发布日期:

摘要 背景与目的: 探讨一定剂量的醋酸铅对离体、在体小鼠雄性生殖细胞的DNA损伤作用。材料与方法: 以50、100、500、1 000 μmol/L醋酸铅处理离体小鼠睾丸生殖细胞,阴性对照加PBS;用12.5、25、50 mg/kg浓度醋酸铅腹腔连续注射5 d,第6 d处死取小鼠睾丸生殖细胞,应用彗星试验检测醋酸铅对细胞DNA的损伤率和细胞DNA迁移距离的影响。结果: 4种浓度醋酸铅均可致小鼠离体睾丸细胞DNA损伤,与阴性对照组比较差异有统计学意义($P<0.01$),且与剂量相关(分级计数: $r=0.5114$,尾距 $r=0.407$)。3种浓度醋酸铅组可致小鼠体内睾丸细胞产生DNA损伤,与阴性对照组比较差异有统计学意义且呈剂量相关(分级计数: $r=0.4801$,尾距 $r=0.5314$)。结论: 醋酸铅可致小鼠睾丸生殖细胞的DNA损伤,对小鼠生殖细胞可能有遗传毒性。

关键词 [彗星试验](#); [醋酸铅](#); [DNA损伤](#); [睾丸](#)

Study of DNA Damage of Lead Acetate on Germ Cells of Mice in Vivo and in Vitro

DONG Ji e-yi ng¹; JIN Long-j i n¹; LOU Zhe-feng¹; ZHENG Zhong²; ZHAO Hui -l i ng³

1. Department of Biology, Wenzhou Medical College; Wenzhou 325035, Zhejiang, China; 2. Department of Laboratory Medicine, Wenzhou Medical College; 3. Centre of Experimental Animal, Wenzhou Medical College, Wenzhou 325035, Zhejiang, China

Abstract **BACKGROUND & AIM:** To explore the DNA damaging effect of lead acetate on germ cell of mice in vivo and in vitro. **MATERIAL AND METHODS:** Mouse testicular germ cells were exposed to 50, 100, 500 and 1 000 μmol/L lead acetate in vitro, and then exposed to 12.5, 25, and 50 mg/kg of lead acetate for five days by intraperitoneal injection. Mouse testicular germ cells were collected on the 6th day. Comet assay was used to detect the effects of the damage and electrophoretic mobility distance of DNA. **RESULTS:** In vitro DNA lesion were detected in all 4 lead acetate treated groups(compared with negative control $P<0.01$), and was dose_related (visual scoring $r=0.5114$, $P<0.01$, tail moment $r=0.407$, $P<0.01$). In vivo DNA damage was detected in 3 lead acetate treated groups (compared with negative control $P<0.01$), and was also dose_related (visual scoring $r=0.4848$, $P<0.01$, tail moment $r=0.5314$, $P<0.01$). **CONCLUSION:** Lead acetate is genotoxic to mouse testicular germ cells, by inducing mouse testicular germ cell DNA damage.

Keywords [comet assay](#) [lead acetate](#) [DNA damage](#) [testicular](#)

DOI

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(715k\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(39k\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [Email Alert](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“彗星试验; 醋酸铅; DNA损伤; 睾丸”的相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [董杰影;金龙金](#)
- [;楼哲丰;郑重;赵惠玲](#)